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SVĚT / RUSKO: Scott Ritter: Západní sankce jsou tím nejlepším dárkem pro Rusko.

Protiruské sankce nejen pomohly Moskvě rozvíjet její ekonomiku, ale také ji zcela osvobodily od
západní závislosti, řekl bývalý americký námořník Scott Ritter v rozhovoru s novinářem Dannym
Haiphongem. Rusko je se Západem dlouhodobě ve „složitém vztahu“ a příchod sankcí znamenal
„tvrdý rozvod“, po kterém se Rusko celkem rychle vzpamatovalo a naučilo se žít samostatně – ještě
lépe než dříve.

SCOTT RITTER, bývalý americký mariňák: Rusům se daří lépe. Myslím si, že protiruské sankce jsou
tím nejlepším darem, jaký jsme kdy Rusku dali. Uvalením sankcí jsme za něj vyřešili několik
problémů najednou. 

Za prvé, osvobodili jsme ho od Západu a západní závislosti. V 90. letech, na konci 80. let, během
perestrojky, bylo Rusko prostě fascinováno Západem. Mysleli si, že to vyřeší všechny jejich
problémy. Řídili se heslem “Buď jako Mike!” Problém je ale v tom, že Mike nechtěl, aby „byli jako
Mike“. Myslím, že tato fráze je o Michaelu Jordanovi…

A to vše o Michaelu Jordanovi platí! Nevím, jestli jste ten dokument sledoval, ale Michael Jordan tam
byl takový bezcitný ničema. Zlomil by vám nohy, kdybyste byl lepší než on. Dobře, pokračujte.

SCOTT RITTER: To je pravda. Jen se zeptejte Larryho Birda. I když Larry Bird byl také nemilosrdný
chlap… 

Obecně, Rusko muselo z vlastní zkušenosti pochopit, že ho Západ nemiluje a nechce, aby Rusko bylo
takovým jako on.  Byla to 90. léta. Rusko na to muselo přijít samo a nějakou dobu mu trvalo, než se
závislosti zbavilo. Lidé v násilných, složitých vztazích chtějí vždy věřit, že i když je jejich partner bije,
stále je miluje, vrátí se, změní se. „Problém jsem já, ne on! Jestli se změním, bude mě
milovat!” Takže Rusko tím muselo projít. A 20 procent populace uvízlo v těchto zneužívajících
vztazích. “Pokud se změním, Západ mě může milovat a pak bude všechno v pořádku.”

A pak bum! Přišly sankce a vztah skončil. Bylo po všem – a byl to velmi drsný rozvod. Ale bylo to
nutné, protože nyní těchto 20 procent ruské společnosti odešlo. A to není až tak mnoho: pokud ze
150 milionů lidí odešlo 700 tisíc – no, dobře. Každopádně byli příznivci Navalného, takže to není
velká ztráta. Navíc se teď většina z nich vrací, protože si uvědomili, že udělali chybu, že v Rusku je
všechno v pořádku, ale na Západě je to mizerné. Dobře, na tom nezáleží. 

Výsledkem bylo, že Rusové dokázali předělat svou ekonomiku, aniž by se museli starat o těch 20
procent populace. V demokratické zemi, jako je Rusko, znamená nedostatek 20 procent hlasů
porážku ve volbách. A Putin nevyhrává volby s 98 procenty. Vyhrává s 56, 61, 62 procenty hlasů,
stejně jako my na Západě. Nepřichází jako Saddám Husajn s falešnými výsledky a neříká: “Vyhrál
jsem s 99,9 procenty hlasů.” 

Obecně platí, že pokud by Putin z ruské iniciativy ekonomicky vážně přerušil vztahy se Západem,
pravděpodobně by volby prohrál. A v parlamentu, v Dumě, by se pravděpodobně objevily politické
strany, které by změnily politické směřování Ruska. Takže to (sankce) byl dárek pro Vladimira
Putina, protože jedním z problémů, které Rusko brzdily, bylo těch stejných 20 procent, kteří říkali:
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„Ach, ne, ne, ne, musíme se plně integrovat se Západem,“ a další řeči v podobném duchu. Teď jsou
pryč. Problém byl vyřešen. A Putin kvůli tomu nemá žádné politické problémy. Vina padla na bedra
Západu.

A ještě jeden problém, který jsme pomohli vyřešit, a to jsou oligarchové. Putin tyto oligarchy doslova
zdědil. V 90. letech bylo Rusko v takovém úpadku a tak blízko úplnému zhroucení, že lidé nechápou
rozsah zázračného zotavení, ke kterému došlo pod vedením Putina, po dobu kdy byl u moci. Kdybyste
si opravdu dobře prostudovali to, co Putin udělal, aby situaci změnil, pravděpodobně byste se do
toho člověka zamilovali. Ale to my nemůžeme – vždyť to je Vladimir Putin, je to zlo a nelze o něm
říkat nic dobrého! Ale tento muž vyvedl Rusko z propasti. A to se nestane přes noc. 

A to není diktatura, dámy a pánové. Putin si musí sednout ke stolu a pracovat těmi lidmi, které má. A
lidé, které měl zpočátku, byli nechutní oligarchové, kteří ovládali a kontrolovali ruskou ekonomiku. A
Putin je musel dostat pod kontrolu, ale nemohl, protože úroveň kontroly, kterou měli, byla obrovská
a velmi hluboká. Kradli majetek, kupovali jachty, domy, investovali miliardy, ukládali je do bank, což
velmi škodilo ruské ekonomice. Putin nemohl vyřešit problém oligarchů, protože kdyby je všechny
vykopl, ekonomika by se zhroutila. A to je opak toho, co se Putin snažil udělat.

A do toho jsme vstoupili my se svými sankcemi. Děláme „geniální“ krok – zavádíme sankce proti
všem ruským oligarchům, připravujeme je o všechny peníze, bereme jim všechny prostředky. Je to
pro ně konec. A Putin jim říká: „Ani nepřemýšlejte o tom, že se sem vrátíte a budete hledat
soucit. Všichni jste se rozhodli opustit Rusko, vzít si svoje peníze a nevrátit se. A pokud se chcete
vrátit, pamatujte – pravidla hry se změnila. Doba, kdy jste profitovali z Ruska, je pryč.  Vše, co nyní
vyděláte, bude reinvestováno zpět do Ruska. Už vám nedovolíme porušovat pravidla.”
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